
INTERVIli�J 
Mihaela ARSENESCU WERNER: 
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După ce a absolvit IATC Bucureşti (1971 ), la clasa prof. Constantin Moruzan, 

Mihaela Arsenescu Werner a fost angajată la Teatrul Naţional din Craiova, iar din anul 
1981 s-a transferat la Nationalului ieşean. La Craiova a interpretat, printre altele, 
Desdemona (Othello de Wiil iam Shakespeare), Sânziana (Sânziana şi Pepelea de Vasile 
Alecsandri), Lady Macbeth (Macbeth de William Shakespeare). La Teatrul Naţional 
"Vasile Alecsandri" laşi a început cu Vera (Calul verde de Constantin Popa), continuând, 
printre altele, cu Rosalinda (Cum vă place de Shakespeare), Vera ( Vânătoare de raţe de 
Aleksandr Vampilov), Meropa (Arma secretă a lui Arhimede de Dumitru Solomon), 
Margareta (Gaiţele de Alexandru Kiriţescu), Domnişoara Cucu (Steaua fără nume de 
Mihail Sebastian), Adela (Cu cărţile ascunse de Antonio Buero Vallejo), Beatrice (Efectul 
razelor gamma asupra anemonelor de Paul Zindel, Premiul  AICT pentru interpretare), 
Elise din (Pelicanul după August Strindberg, nominalizare la Premiul UNITER pentru 
interpretare), Ogudalova (Fata fără zestre de Aleksandr Nikolaevici Ostrovski, nomi
nalizare la Premiul UNITER pentru interpretare), Victoria Sava (Fii cuminte, Cristofor! . . .  
de Au rei Baranga, Premiul pentru interpretare la  Festivalul Naţional de Comedie Galaţi), 
Jacques mama (Jacques sau supunerea. Viitorul e in ouă de Eugen Ionescu), Maude, 
Doamna Chasen (Harold şi Maude de Colin Higgins) etc. Mesajul actriţei către public: 
"Actorul este un om obişnuit peste care Dumnezeu a turnat o ploaie de aur". 

Oltiţa Cintec: Doamnă Mihaela Arsenescu Werner, dacă ar fi să socotiţi cât timp 
din viaţă aţi consacrat teatrului , cam cât ar rezulta, câţi ani, câte zile pe săptămână? 

Mihaela Arsenescu Werner: Teatrul este a doua mea natură. Din păcate, 
prima este una profund burgheză. Prin urmare, personalitatea mea seamănă cu o 
"monstruoasă coaliţie" burghezo-aFtoricească: un dinamism teatral la purtător, 
o interpretă în dublu rol şi ce regie! In plus sunt propriul meu spectator, căci uneori 
detaşarea critică îmi reuşeşte de minune. Ar putea fi teatrul particular perfect, dacă 
n-ar trebui să mediez şi conflicte. "Teatrul sunt eu" - sună spectaculos, nu? 

O.C.: Care a fost momentul În care v-ati dat seama că actoria este misiunea 
dumneavoastră? 

' 

M.A.W.: Nici acum nu ştiu dacă menirea mea era să aparţin teatrului .  Educaţia 
şi structura mea interioară m-ar fi destinat mai degrabă medicinei sau diplomaţiei .  
Hazardul a făcut ca, la  17  ani, cu  o pregătire excepţională oferită de  rigoarea aris
tocratică a Dinei Cocea să fiu admisă cu cea mai mare medie la Şcoala de Teatru 
a lui Caragiale. De aici încolo . . .  e o "chestiune de seductie"! 

O.C.: Ce vă amintiţi despre primul rol pe care /-ati in
'
terpretat ca actrită profe-

sionistă? 
' ' 

M.A.W. : Primul meu rol a fost Desdemona şi am debutat la Varşovia. După spec
tacol, m-am trezit în faţa teatrului , cu un morman de flori în braţe, singură. Apare un 
şofer de taxi : - "Unde vreţi să mergeţi? "- "La hotel." - "Am văzut spectacolul; n-am 
înţeles mare lucru, dar ceva mi-a plăcut"! - "Ce anume?", întreb. -"Dumneavoastră!". 
Şi nu mi-a taxat cursa. L-am ţinut minte ca pe primul meu admirator . . .  



O.C.: Care rol, din zecile pe care le-aţi interpretat, v-a Înspăimântat cel mai tare? 
M.A.W. : De rolurile de care mi-a fost teamă m-am şi îndrăgostit, iar "gura 

criticii" a afirmat că au fost şi izbutite : Elisabeta 1 ,  Elise, Betty Zărghita , Harita 
Ogudalova, Maude, Doamna lgnazia, Abigail , Adela şi multe altele care de atunci 
sălăşluiesc în fiinţa mea . . .  

O.C.: Sunteţi şi cadru didactic la Universitatea de Arte "George Enescu'' laşi. 
Care sunt principalele lucruri pe care vă străduiţi să le transmiteţi studenţilor dum
neavoastră? 

M.A.W. :  Energia, pasiunea, munca fără preget, respectul faţă de public, gustul 
inconfundabil al reuşitelor sau al tristeţilor orjcărui practician (autorizat de vocaţie! )  
al  unei arte vii ş i  nobile cum este Teatru l .  I m i  plac doar studenţii care dublează 
talentul cu multă muncă.  

O.C.: Sunt foarte multe domenii ale vieţii sociale În care actoria e importantă 
(politică, avocatură, afaceri etc.). Ştiu că aţi avut un asemenea curs la o universitate 
ieşeană. Daţi-ne câteva detalii. 
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M.A.W: Am avut privilegiul de a antrena psiho-fizic subiecţi destinaţi unei 
profesii publice (drept, jurnalism) .  Le-am oferit module opţionale: defectologie, 
ortofonie, imagine şi d iscurs public, antrenament-prompter pentru speaker TV etc. ;  
cei înzestraţi cu spirit ludic au mers până la capăt, înfruntând publ icul cu texte de 
Moliere, lonesco sau Caragiale. Câţiva pasionaţi mi-au rămas în suflet pe viaţă. 

O.C. :  Anii aceştia nu constituie o perioadă prea grozavă pentru arta teatrală. 
Ce anume credeţi că Îi lipseste teatrului acum, În general, ca artă? 

M.A.W. : Teatru lui ca artă nu-i l ipseşte nimic. Lipsesc în schimb, adesea, regi
zori inspiraţi , actori proteici , manageri competenţi, stipendii decente şi mai ales 
(vai ,  prea des!)  un gust artistic de calitate. 

O.C.: Nici pentru Naţionalul ieşean anii aceştia nu constituie un moment fast. 
Ce anume i-ar trebui acestei institutii pentru a reintra În circuitul valoric national? 

M.A.W. : În afară de perla rară, de valoare european-patrimonială a Sălii Mari? 
Am auzit că un teatru din Georgia şi-a închis porţile şi a reangajat actorii prin concurs: 
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doar un sfert s-au dovedit competitivi. Din păcate, teatrele nu sunt institutii de 
binefacere. Regizori care confundă l imbajul teatral cu sanscrita, actori incapabil i  să 
rostească inteligibil o replică, manageri neinspiraţi - iată "roluri" care nu contribuie 
la reintrarea Naţionalulu i  în marele circuit valoric. Dar, "semne bune anul are"! 

O.C.: Dacă ar fi să vă Întoarceţi În timp, aţi schimba ceva din trecut? 
M.A.vt. :  Ca perfecţion istă incurabilă, aş remodela trecutul meu artistic şi cel 

particular. In imaginaţie se poate! Asta ne mai l inişteşte mustrările de cuget. . .  
O.C.: Cum faceti că rămâneti mereu tânără? 
M.A.W. :  Că p�r tânără fizic e' o i luzie, fireşte. Că încerc să rămân tânără sufle

teşte e o realitate. I ntre "a fi" şi "a părea" e o distanţă confortabilă în care se cuibă
reşte întreg misterul fiinţei omeneşti . Teatrul, o artă plămădită din i luzi i ,  soarbe apa 
vie a acestei taine şi-şi menţine etern tinereţea. Odată cu el trăim şi noi, actori i ,  
i luzia nemuriri i .  . .  

O.C.: Sunteţi şi autor, aţi semnat volumul Tentaţia abisului, teza de doctorat 
sustinută În urmă cu câtiva ani. Cât din cariera actritei Mihaela Arsenescu Werner 
se află Între copertele acestei cărţi? 

. 

M.A.W. : O parte importantă : eroine care m-au "bântuit" cu destinele lor tragice, 
abrupte, complexe, abisale. Eu m-am străduit ca situaţi i le-l imită în care mari autori 
dramatici le-au plasat să treacă rampa, iar ele, recunoscătoare, m-au luat de mână 
când am avut de înfruntat propri i le impasuri majore. Câteva mi-au adus premi i ,  
nominalizări , săl i  arhipl ine. La capitolul recunoştinţă , sunt datoare Floricăi lc�im 
şi lui Constantin Paraschivescu pentru generoasa recenzie a lucrării mele. Imi  
place să mulţumesc, e o formă de respect. Doar pana criticii învinge efemeritatea 
trudei noastre. Critici lor mei ,  cu dragoste, le voi dedica cea de-a treia carte. Titlul? 
Aripă de fluture. 

O.C.: Ati refuzat vreodată vreun rol? Care? De ce? 
M.A.w. : Am două defecte majore (printre altele!) :  îmi place să elaborez, "să 

dospesc", gândesc prea mult uneori ; pe de altă parte, acţionez impulsiv, imprevi
zibil şi incomod . Dacă mă gândesc bine, niciun rol n-ar trebui refuzat, e o experienţă. 
Dacă acţionez impulsiv, refuz instinctual partiturile cu exhibiţii neaoşe de l imbaj sau 
atitudine. Sunt tot atât de incapabilă să rostesc vulgarităţi pe scenă (doar de dragul 
unei mode a străzii ! )  ca şi să mă aventurez pe Himalaya . . .  

O.C.: Teatrul e, prin definiţie, muncă de echipă. Cum arată echipa ideală În 
care visati să lucrati? 

M.A:w. : Echipa ideală nu există, altfel la ce-am mai visa? Totuşi ,  iată reţeta 
mea preferată : regizorul să ştie ce vrea, să ajute actori i să-i pună ideile în valoare, 
actorii să aibă încredere în regizor, să fie încântaţi de scenograf, să se respecte 
între ei ş i ,  Doamne, iată şi imposibi lul . . .  să se iubească, să atragă starea de graţie 
care zămisleşte bijuterii teatrale. Se mai întâmplă! 

O.C.: Sunteţi printre actorii care aduc lumea la teatru. Care e secretul dum
neavoastră profesional? 

M.A.W. :  Nu amestec niciodată viaţa personală cu cea profesională. Când lucrez 
Uoc, regizez sau "dăscălesc") mă detaşez de toate problemele civile, deloc simple 
de altfel. Fiecare spectator merită, cred, şansa de a uita, măcar pe durata reprezen
tatiei de poverile sale existenţiale sau sufleteşti . Dacă un om obişnuit vine la teatru 
doar pentru că numele meu pe afiş i se pare o garanţie de calitate, mă consider 
obligată, la rândul meu, să-mi dăruiesc fără rezerve energia şi talentul, hărăzit de 
Dumnezeu, pentru a-1 răsplăti. Pentru ce ne-au oferit zeii Teatrul? Ca să-I dăruim . . .  

r� � k  O� CfNTEC 




